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ACTA – Reunió del Consell Assessor de Cultura 
 
Dimarts 2 de maig de 2017 – 19 h – Espai Cultural Can Bisa 
 
Hi assisteixen: Esther López, Agustí Martín, Esteve Oroval, Feliu Novell, Tomàs Mayor, Teresa 
Sierra, Cristina Simó, Sol Induráin, Jordi Casanovas, Monte Alier i Jordi Viñes 
 
Excusen la seva assistència: Damià del Clot, Oriol Fort, Laia Ventura 
 
Punts:  
 

x Incorporació del Centre d’Estudis Vilassarencs al Consell Assessor de Cultura. 
Esther López, regidora de Cultura i Festes Populars, disculpa l’absència de Damià del 
Clot, alcalde de l’Ajuntament de Vilassar de Mar, i dóna la benvinguda als representants 
del Centre d’Estudis Vilassarencs que s’incorporen al Consell Assessor de Cultura, 
Teresa Sierra i Jordi Casanovas. A continuació, es realitza una roda de presentacions. 

 
x Publicació de La Sénia del Rellotge, 3. Jordi Viñes comenta que la revista 

pràcticament està enllestida i només resten algunes correccions per introduir. Esteve 
Oroval proposa treure la data de l’escrit de l’Orfeó Català. Tomàs Mayor explica que 
l’article de Damià Bas és diferent de l’article inicial. Feliu Novell diu que l’article de 
Granados confon el Torrent de can Cuyàs amb el torrent de les Tartanes.   

  
x Grup per a la revisió de la nomenclatura i simbologia municipal. Jordi Viñes 

comenta que s’ha reunit el grup per a la revisió de la nomenclatura i simbologia 
municipal franquista i s’han acordat una sèrie d’actuacions (retirada de les plaques de 
l’Instituto Nacional de la Vivienda, elaboració d’un tríptic informatiu, realització de 
reunions amb els veïns implicats, recollida de propostes raonades de noms, selecció i 
votació). Teresa Sierra pregunta si s’han contemplat alguns ajuts per a la tramitació dels 
canvis de nom i es comenta que sí que estan contemplats. 
 

x Lliurament del treball guanyador de la VII Beca d’investigació i recerca local 
Ernest Lluch de Vilassar de Mar 2014 Recuperem el Vilassar de Mar fabril. Jordi 
Viñes explica que Ariadna Artigas, en nom de LaCol, ha lliurat el treball guanyador de la 
VII Beca d’investigació i recerca local Ernest Lluch de Vilassar de Mar 2014 Recuperem el 
Vilassar de Mar fabril. Agustí Martín pregunta qui forma el jurat. Jordi Viñes diu que el 
formen, igual que en les altres convocatòries, l’alcalde, la regidora, la directora de la 
Biblioteca, la Fundació Ernest Lluch, Rosa Lluch, Oriol Vergés, Feliu Novell i també 
n’era membre Damià Bas. Feliu Novell comenta que hi ha poca documentació en relació 
amb aquest tema. Cristina Simó afegeix que han fet moltes entrevistes i han anat a buscar 
informació a les seus centrals de les fàbriques, en aquells casos en què ha estat possible. 

 



x Estat dels monuments commemoratius. Esther López, regidora de Cultura i Festes 
Populars, explica que el monòlit de Picasso està en un magatzem de l’Ajuntament i que 
el monument a la gent de mar amb motiu del bicentenari està una part al Nàutic, una 
altra als Pescadors de Garbí i una altra s’ha fet malbé. Feliu Novell proposa que s’estudiï 
la ubicació del monòlit de Picasso al carrer del mateix nom. Jordi Casanovas pregunta si 
algú sap com va anar a terra el monument a la gent de mar. Agustí Martín explica que li 
han arribat diverses versions i proposa estudiar la seva recuperació. Es fan diverses 
propostes d’emplaçament, a la plaça de l’Ajuntament, al carrer del Carme i a l’Escola 
Nàutica. Cristina Simó explica que a l’Arxiu Municipal hi ha dipositat el disseny del 
monument. Esther López, regidora de Cultura i Festes Populars, proposa demanar un 
pressupost per veure a quant puja la restauració. Cristina Simó proposa que s’estudiï 
també la reposició de la placa de la plaça Vicenç Martí, que en l’actualitat està ubicada a 
l’interior del Centre Cívic de Luís Jover. Agustí Martín comenta que tampoc no se sap 
on ha anat a parar un perol per tenyir les xarxes que existia abans de la segona 
almadrava, i que es guardava a l’Església 
 

x Altres temes. Agustí Martín pregunta per l’estat de l’aportació municipal als projectes 
municipals. Esther López, regidora de Cultura i Festes Populars, comenta que enguany 
hi ha previstos els projectes de la Suïssa i l’Ateneu. Jordi Casanovas pregunta com 
funciona el Consell Assessor de Cultura, quina és la periodicitat de les reunions, en 
funció de què hi assisteixen els seus membres i com es fa l’ordre del dia. Esther López, 
regidora de Cultura i Festes Populars, explica que es reuneix cada mes i mig 
aproximadament, que els seus membres assisteixen els uns a títol individual, els altres en 
representació d’una entitat i els altres en tant que treballadors municipals, mentre que 
l’ordre del dia es realitza en funció dels temes que proposa la regidoria o bé els mateixos 
assistents. Agustí Martín proposa que es realitzin entrevistes a persones grans de 
referència en diversos àmbits de la vida vilassarenca, tal i com s’ha fet amb pagesos i 
transportistes. Feliu Novell proposa parlar amb en José Vargas en relació amb el futur 
del seu arxiu audiovisual. Esther López, regidora de Cultura i Festes Populars, comenta 
que hi ha hagut contactes amb ell des de la regidoria de Comunicació i que mirarà 
d’esbrinar si s’han concretat en alguna cosa. Jordi Casanovas explica  que el 6 de maig es 
farà la Trobada d’entitats de recerca local i comarcal, amb una vintena de comunicacions 
i una cinquantena d’inscrits. Agustí Martín explica el projecte d’enguany de la Universitat 
d’estiu de Mar i Ultramar, que se centrarà en la literatura i el mar, comptarà amb una 
exposició sobre el fars i el món del còmic si els costos de transport i assegurança ho 
permeten finalment. Esteve Oroval recorda que el 28 d’abril la Fundació Ernest Lluch 
va organitzar un diàleg i que al maig i al novembre n’hi haurà dos mes. Cristina Simó 
anuncia que el proper dissabte 6 de maig s’inaugurarà una exposició de l’Arxiu Municipal 
a l’Espai Cultural Can Bisa de fotografies i postals del Vilassar de Mar anterior a 1936. 
Teresa Sierra proposa afegir a l’ordre del dia de la propera reunió del Consell Assessor 
de Cultura un punt que tracti sobre la creació d’un grup de treball que s’encarregui de 
l’elaboració del proper número de la revista Singladures. Jordi Viñes pregunta per la 
qüestió de la titularitat i Jordi Casanovas comenta que es va parlar d’establir un període 
de transició d’un any per treballar plegats i buscar la fórmula jurídica per solucionar el 
tema.  
 

x Propera reunió: 4 de juliol, 19 h, Espai Cultural Can Bisa 
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ACTA – Reunió del Consell Assessor de Cultura 
 
Dimarts 4 de juliol de 2017 – 19 h – Espai Cultural Can Bisa 
 
Hi assisteixen: Esther López, Agustí Martín, Teresa Sierra, Alexis Serrano, Eduard Rabal, 
Tomàs Mayor, Cristina Simó i Jordi Viñes 
 
Excusen la seva assistència: Damià del Clot, Oriol Fort, Laia Ventura, Sol Teixidó, Esteve 
Oroval, Feliu Novell i Monte Alier 
 
Punts:  
  

x Publicació de La Sénia del Rellotge, 3. Esther López, regidora de Cultura i Festes 
Populars, explica que el 16 de juny es va presentar el número 3 de La Sénia del Rellotge 
amb una xerrada de Martín Rodrigo Alharilla sobre la presència d’indians (o americans) a 
Vilassar de Mar. Alexis Serrano comenta que el Centre d’Estudis Vilassarencs està 
preparant tres publicacions, una sobre llinatges de Vilassar de Mar, que estarà acabada a 
finals d’any, un diccionari sobre vilassarencs a Amèrica i un diccionari sobre capitans, 
pilots i embarcacions de Vilassar de Mar. Afegeix que quan estigui maquetada la 
publicació sobre llinatges es presentarà a l’Ajuntament perquè valori la conveniència de 
donar-li suport. 
 

x Acceptació del treball guanyador de la VII Beca d’investigació i recerca local 
Ernest Lluch de Vilassar de Mar 2014 Recuperem el Vilassar de Mar fabril. Esther 
López, regidora de Cultura i Festes Populars, comenta que el jurat de la VII Beca 
d’investigació i recerca local Ernest Lluch de Vilassar de Mar va acordar acceptar el 
treball presentat per Ariadna Artigas, que haurà d’introduir algunes esmenes. La intenció 
és publicar-lo de cara a Sant Jordi de l’any vinent. 
 

x Universitat d’Estiu Ramon Llull 2017. Agustí Martín explica que la setmana passada 
va començar la Universitat d’Estiu, amb el títol “La literatura i la mar”, que constarà de 
diverses activitats, inclosa una sortida amb el Sant Ramon acompanyada d’un recital de 
poesies de La Tropa Teatre. Totes les activitats es faran al poble. 
 

x Creació d’un grup de treball per a l’elaboració del proper número de la revista 
Singladures. Es valora la conveniència de crear el grup de treball abans o després de 
l’estiu. Alexis Serrano explica que tenen el compromís de treure un nou número del 
Singladures abans d’acabar l’any i ofereix la possibilitat de col·laborar-hi amb algun escrit. 
Agustí Martín ofereix la possibilitat de publicar les conclusions de la Universitat d’Estiu. 
Esther López, regidora de Cultura i Festes Populars, afegeix que és comprensible, igual 
que en el cas de La Sénia del Rellotge, que es publiqui si està tot tancat, i proposa esperar a 
la tornada de l’estiu perquè hi havia persones interessades en participar en el grup de 



treball que avui no han vingut, amb l’objectiu de treballar en el número de 2018. Agustí 
Martín s’ofereix per participar en el consell de redacció. 
 

x Altres temes. Alexis Serrano exposa que l’editorial Efadós li ha proposat la realització 
del llibre Vilassar de Mar desaparegut, que han parlat amb l’alcalde i que se signarà un 
conveni per fer el llibre i publicar-lo de cara a Sant Jordi de l’any vinent. Comenta també 
la possibilitat d’utilitzar les col·leccions de Felicià Sust i els germans López Teixidó. 
Alexis Serrano pregunta per l’estat del conveni de l’Ajuntament amb el Centre d’Estudis 
Vilassarencs. Esther López, regidora de Cultura i Festes Populars, comenta que el 
pressupost està prorrogat i que no es poden fer noves subvencions no contemplades 
l’any passat. Alexis Serrano comenta que estan més interessats en el tema de l’espai per a 
l’entitat i en el compromís amb la publicació de les conclusions de la trobada d’entitats 
de recerca local i comarcal més que no pas en l’aportació econòmica. Tomàs Mayor 
explica que està treballant en el tema de les persones que van venir a treballar a 
l’almadrava de Vilassar de Mar. 
 

x Propera reunió: 26 de setembre, 19 h, Espai Cultural Can Bisa  
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ACTA – Reunió del Consell Assessor de Cultura 
 
Dimarts 14 de març de 2017 – 19 h – Espai Cultural Can Bisa 
 
Hi assisteixen: Esther López, Damià del Clot, Oriol Fort, Feliu Novell, Tomàs Mayor, 
Cristina Simó, Esteve Oroval, Agustí Martín, Montse Alier i Jordi Viñes 
 
Excusen la seva assistència: Laia Ventura i Sol Teixidó 
 
Punts:  
 

x Reunió amb el Centre d’Estudis Vilassarencs. Damià del Clot, alcalde de 
l’Ajuntament de Vilassar de Mar, explica que en la reunió que es va realitzar entre 
representants del Centre d’Estudis Vilassarencs i el Consell Assessor de Cultura es 
va temptejar el terreny per elaborar una sola revista de cultura, amb un consell de 
redacció mixt i la presència d’assessors externs, de cara a un proper número, per la 
qual cosa encara es traurà un nou exemplar de La Sénia del Rellotge, a mode de 
tancament. També comenta que es va acordar la incorporació de dos membres del 
CEV al CAC. Esteve Oroval afegeix que es va parlar de buscar una fórmula 
jurídica per solucionar el tema de la titularitat. Agustí Martín destaca la bona 
predisposició dels representants del CEV a arribar a acords. Damià del Clot, 
alcalde de l’Ajuntament de Vilassar de Mar, destaca que aquest període de 
transició d’un any permetrà treballar en comú i establir una confiança que 
permetrà arribar a acords futurs, i que s’està treballant en un conveni per 
concretar-los. Esteve Oroval proposa que un cop estigui redactat aquest conveni, 
es presenti al CAC. Tomàs Mayor proposa mantenir desada la capçalera de la 
revista La Sénia del Rellotge. 

 
x Publicació revista. Es repassa la relació d’articles que s’han presentat, deu en 

total, dels quals sis ja han estat corregits pel Servei de Normalització Lingüística.  
S’acorda publicar íntegre el text de Martín Rodrigo sobre els indians i es proposa 
que a la revista consti l’expressió “La revista no es fa responsable de les opinions 
expressades pels autors i autores dels articles”. Es proposa donar la possibilitat de 
rèplica a les autores de la V Beca Ernest Lluch, “El Vilassar de Mar dels indians”, 
en un proper número. 
 

x Revisió de la nomenclatura i simbologia municipal. Esther López, regidora 
de Cultura i Festes Populars, llegeix el text de la moció que es va aprovar el 22 de 
setembre de 2016 que instava a la creació d’un grup de treball per a la revisió de la 



nomenclatura i simbologia dedicades a personatges franquistes, feixistes i 
militaristes i proposa que es comenci a treballar en el tema. S’acorda convocar una 
reunió oberta a entitats, partits polítics i ciutadans a títol individual per al 6 d’abril. 

 
x Altres temes. Amb motiu de la defunció de Pere Mir, Tomàs Mayor explica el 

paper destacat que va jugar a l’hora de solucionar diversos temes de gran 
importància per a Vilassar de Mar, com ara la construcció de l’escola Pérez Sala i 
la reforma i funcionament de la Casa Pairal. Esteve Oroval explica que a partir de 
l’entrevista que li va fer a Antoni Torrent es podrà fer un article per a la revista. 
Agustí Martín pregunta per la recuperació del monument del bicentenari i Damià 
del Clot, alcalde de l’Ajuntament de Vilassar de Mar, proposa tractar del tema en la 
propera reunió del CAC. En relació amb el tema dels monuments 
commemoratius, Feliu Novell pregunta pel monument a Picasso que estava al 
carrer del mateix nom i s’acorda esbrinar-ho. 

 
x Propera reunió: 2 de maig, 19 h, Espai Cultural Can Bisa 
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ACTA – Reunió del Consell Assessor de Cultura 
 
Dimarts 17 de gener de 2017 – 19 h – Espai Cultural Can Bisa 
 
Hi assisteixen: Esther López, Damià del Clot, Feliu Novell, Agustí Martín, Tomàs 
Mayor, Sol Teixidó, Cristina Simó, Montse Alier i Jordi Viñes 
 
Excusen la seva assistència: Laia Ventura i Esteve Oroval  
 
Punts:  
 

x Publicació revista. Es repassa la relació d’articles que s’han presentat i es 
comenta que a partir de la setmana vinent es portaran al Servei de Normalització 
Lingüística perquè els revisi. Es discuteix la conveniència de publicar íntegre el 
text de Martín Rodrigo sobre els indians. S’acorda que en la publicació es faci 
constar l’expressió “La revista no es fa responsable necessàriament de les opinions 
expressades pels autors i autores dels articles”. Es proposa la conveniència de 
realitzar algun reportatge sobre Damià de Bas. Tomàs Mayor destaca les seves 
qualitats humanes i proposa demanar-li a Jaume Tolrà el text que va llegir en el seu 
enterrament. 
 

x Proposta de reunió amb el Centre d’Estudis Vilassarencs per tractar del 
tema Singladures. Damià del Clot, alcalde de l’Ajuntament de Vilassar de Mar, 
explica que el Centre d’Estudis Vilassarencs li va fer arribar una proposta de 
conveni i que es va reunir amb ells per parlar-ne, però que el tema de la propietat 
del Singladures és un escull. Proposa unir els esforços de tothom i que es faci una 
revista de cultura única i potent, amb un consell de redacció format per gent del 
Centre d’Estudis Vilassarencs i del Consell Assessor de Cultura, per la qual cosa 
demana que es faci una reunió conjunta entre ambdós. S’estableix un debat entre 
els assistents a l’entorn de la proposta. S’acorda fer una reunió prèvia de membres 
del Consell Assessor de Cultura a alcaldia el 23 de gener per preparar la reunió que 
es farà amb el Centre d’Estudis Vilassarencs. 
 

x Propera reunió: 14 de març, 19 h, Espai Cultural Can Bisa 


